المداخلة المصرية فى منتدى حقوق الأقليات
لقد استمع وفد بلادى باهتمام إلى المداخلة التى أشارت إلى أوضاع الأقباط المصريين، وفى هذا الصدد فإنى أود التنويه بأنه بادئ ذى بدء أن الأقباط المصريين يمثلون جزءًا لا يتجزأ من النسيج المجتمعى والوطنى المصرى، وبالتالى لا يتم التعامل معهم على أنهم يمثلون أقلية دينية، بل إن القيادات الدينية المسيحية فى مصر لا تتمشى مع هذا المنظور.

إن الدستور المصرى يكفل حق المواطنة  وينص على عدم التمييز على أساس الدين.  ولا يقتصر تطبيق ذلك على الناحية القانونية والتشريعية بل ينسحب أيضًا على الممارسة.  إن الحكومة المصرية تسعى إلى ترسيخ مفهوم الدولة المدنية التى يعلو فيها سيادة الدستور والقانون وتطبيقهما على جميع المواطنين بكافة فئاتهم دون تفرقة.  

لقد شهدت مصر على مدار حقبها التاريخية الحديثة تولى الأقباط المناصب القيادية فى الدولة بما فى ذلك الحقائب الوزارية المختلفة، بالإضافة إلى تمثيل الأقباط فى مجالات العمل المختلفة بما فيها العدل والنيابة والشرطة والجيش والسلك الدبلوماسى التى وصل فيها الأقباط المصريين إلى مناصب قيادية تشمل منصب نائب وزير الخارجية، وكذلك تولى المناصب العليا فى الدولة مثل المحافظين، بالإضافة إلى عضوية مجلس الشعب والنقابات المهنية المختلفة، والتمثيل الملحوظ والمشاركة الإيجابية للأقباط المصريين فى النواحى التجارية والثقافية والسياسية ومساهمتهم الهامة فى الاقتصاد المصرى.

فيما يتعلق بتعديل خانة الديانة فى الأوراق الثبوتية، يجدر التنويه بأن الحوار الوطنى فى هذا الشأن لم ينته إلى توافق يقضى بالمطالبة بإلغائها.  بل إن أطرافًا كثيرة تطالب بإبقائها فى إطار احترام الخصوصية الدينية للمسيحيين، لاسيما فيما يتعلق بتطبيق قوانين الأحوال الشخصية التى تستند ليس فقط إلى الشريعة الإسلامية، وإنما أيضًا إلى تطبيق القانون الكنسى، وهى ميزة ينفرد بها النظام المصرى. 

فيما يخص وقوع بعض أحداث العنف فى بعض المناطق، فتجدر الإشارة إلى أن غالبية هذه الأحداث لا تستند إلى أسباب دينية ولكن يتم لاحقًا صبغها بهذه الصبغة، وفى كل الأحوال تخضع جميعها للتحقيقات والإجراءات القانونية والقضائية الملائمة، بالإضافة إلى الدور الفاعل لآليات حقوق الإنسان الوطنية مثل المجلس القومى لحقوق الإنسان. من ناحية أخرى، تسعى الحكومة المصرية وتحرص على تنقية الخطاب الدينى، بالتشاور مع القيادات الدينية المسيحية والمسلمة، بما يدعم روح الحوار والتسامح والبعد عن التطرف، وهو ذات النهج الذى تتبناه الحكومة فى صياغة المناهج التعليمية. 

وختامًا أود التأكيد على أن مصر تهتم بالتعاون مع آليات حقوق الإنسان الدولية والحوار المستمر مع الخبيرة المستقلة المعنية بحقوق الأقليات، وقد استقبلت مصر عددًا من زيارات حاملى الولايات من الإجراءات الخاصة التابعة لمجلس حقوق الإنسان ومثل هذه الزيارات يتم تدارسها باهتمام على المستوى الوطنى.
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Egypt’s intervention during the Forum on Minority Issues

Unofficial Translation
My delegation has listened with interest to the intervention made earlier that tackled the situation of Egyptian Copts.  In this regard, I would like to note at the outset that Egyptian Copts constitute part and parcel of the Egyptian social and national fabric.  Therefore, they are treated as if they represent a religious minority.  Indeed, Christian religious leaders in Egypt do not adopt this concept.

The Egyptian constitution guarantees the right of citizenship and provides for non-discrimination on the basis of religion.  This does not apply only at the legal and legislative levels but also in practice.  The Egyptian government seeks to establish the concept of the civil state, where the principle of applying the Constitution and the rule of law to all citizens without distinction overrides.
Egypt has witnessed throughout its modern history, Copts occupying high level and leadership positions in the country, including various ministerial portfolios, in addition to the representation of Copts in different fields, including justice and prosecution, police, military and diplomatic corps, where Egyptian Copts occupied leadership positions, including that of Assistant Minister for Foreign Affairs, as well as senior positions in the State, such as governors, in addition to membership in the People’s Assembly and various trade unions, and the significant representation and active participation of Egyptian Copts in the areas of trade, culture, politics, and their important contribution to the Egyptian economy.
With respect to amending the requirement to indicate religious affiliation in identity papers, it should be noted that the national dialogue in this regard has not a consensus decision calling for its cancelation. Indeed, many parties call for keeping it out of respect for the specificity of Christians, particularly with regard to the application of personal status laws that are based not only on Islamic Shari’a law, but also to the application of Canon Law, a feature unique to the Egyptian system.
With regard to the occurrence of certain incidents of violence in some areas, it should be noted that the majority of these events do not emanate from religious reasons, but are later characterized as such.  In any case, such incidents are all subject to investigations and appropriate legal and judicial proceedings, in addition to the active role of the national human rights mechanisms, such as the National Council for Human Rights.  On the other hand, the Egyptian government seeks and is keen to purify the religious discourse, in consultation with both Christian and Muslim religious leaders, to promote the spirit of dialogue, tolerance away from extremism.  The same approach is being adopted by the government in the formulation of educational curricula.
Finally, I would like to emphasize that Egypt pays particular attention to cooperation with international human rights mechanisms and the continuous dialogue with the independent expert on minority rights.  Egypt has recently received a number of visits by special procedures mandate holders of the Human Rights Council and such visits are closely examined with at the national level.
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